
deli na eni strani in poprečno ve l ikost jo 
gospodinjstev na drugi strani. T o pa lah-
ko tudi pomeni, da je v omenjenih podro-
čjih države gospodarski potencial pres la-
boten pa tudi investici jska vlaganja iz skla-
da za pospeševanje gospodarskega razvo ja 
na nerazvitih področjih še niso pokazala 
zaželenih rezultatov, oz i roma njihovega 

vpliva še ni mogoče v zadostni m e r i čuti-
ti v spremembah nekaterih demografskih 
struktur. Sicer pa nam bo šele objava (do-
končnih in ) drugih podatkov letošnjega po-
pisa prebivalstva Jugoslavi je pokazala de-
mografske spremembe, ki jih naša država 
doživ l ja la v zadnjem desetletju. 

Opomba: 

1 M. PANOV: O nekim posledicama nastalim u vez i isel javanja Turaka iz NR Makedo-
nije posle II. svetskog rata. Zbornik VI . kongresa geografov FLRJ , str . 
353-357, Ljubljana 1962. 

Statistični podatki so povzet i po: Statistički godišnjak Jugoslavije 1970, Beograd 1970; 
gl. stran 318; 

P r v i rezultati popisa stanovništva i stanova od 31. marta 1971. godine. 
Statistički bilten 662, Beograd 1971. 

DRUŠTVENE VESTI 

Slavnostna proslava petdesetletnice GDS 

Bila je v Viteški dvorani Križank v L jub-
ljani 21. aprila dopoldne po rednem let-
nem občnem zboru GDS. Udelež i lo se je 
je okoli 220 oseb. P r i otvor i tv i proslave 
je bilo mogoče pozdravit i tudi naslednje u-
gledne goste: nekdanjega društvenega pred-
sednika in sedanjega predsednika kulturno-
prosvetnega zbora zvezne ljudske skupšči-
ne dr. Avguština Laha, predsednika pro-
svetno-kulturnega zbora skupščine SRS tov. 
Miloša Poljanška, ki je bil tudi predsed-
nik častnega odbora proslave"1". Med gosti 
je bil nadalje republiški sekretar za pro-
sveto in kulturo tov. Tomaž Bizaj l , pred-
sednik Univerzitetnega sveta prof. dr .Sla-
vo Kobe, generalni tajnik SAZU prof. dr. 
Gorazd Kušej, dekan Fi lozo fske fakultete 

akad. dr. Dragotin Cvetko, zastopnica ge-
ografov na Tržaškem prof . Ada Bezenšček 
in drugi. Svojo zadržanost je opravič i la 
podpredsednica Izvršnega sveta Skupščine 
SRS tov. dr. Aleksandra Kornhauser. 

Brzojavne Čestitke, ki jih je prebral pred-
sednik, je društvo spre j e lo od oddelka za 
geogra f i jo univerze v Sarajevu, od furla-
nijske sekci je Italijanske zveze učitel jev 
geogra f i j e v Julijski Beneči j i , od Geograf -
skega inštituta fakultete v Vidmu, od O-
srednje zveze nemških geografov in Geo-
grafskega inštituta univerze v Heidelbergu. 
Njegov direktor prof. dr. W. Fr icke je v 
pozdravu med drugim navedel: "V i sok i 
mednarodni ugled geografskega raz iskova-

+ Člani častnega odbora so navedeni v zadnji številki GO-XIX, 1972, št. 1, s. 55. Pomotoma 
sta tu izpadla direktor Inštituta za geogra f i j o univerze univ. prof. dr. V .KlemenčiC in pred-
sednik GDS univ. prof. dr. f . Gams. 
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nja v Slovenij i je zasluga vašega društva 
in njegovih članov. Cenimo in se vese l i -
mo, da z vrsto članov Geografskega dru-
štva Slovenije izmenjavamo znanstvene do-
sežke. Že l imo Geografskemu društvu Slo-
veni je, da bi v bodoče v enakem obsegu 
razv i j a l o geografska raziskovanja v dobro 
vaše dežele in napredka mednarodne zna-
nosti" . 

Pozdravni te legram je nadalje poslal pred-
sednik Zveze geografskih institucij Jugosla-
v i j e dr. Mi loš Bi je lov i t ič in več geografov 
iz drugih republik. 

Udeleženci so nato odobri l i predlog za delov-
no predsedstvo s člani: prof . dr. Valter 
Bohinec, prof. dr. Mav r i c i j Zgonik, prof. 
dr. Roman Savnik, prof. dr. Anton Sore 
in predsedujoči akad. univ. prof. dr. Sve-
tozar I lešič. 

K besedi se je pr i jav i l na jpre j delegat Sr-
bskega geografskega društva dr. Mi loš Ze-
reinski iz Beograda. Potem ko je opisal 
pr i ja te l jske zveze in sodelovanje med sr -
bskimi in slovenskimi geogra f i ter delež 
slovenske znanstvene geogra f i j e pr i razvo-
ju jugoslovanske geogra f i j e , je i z roč i l me-
daljo Jovana Cvi j iea, s katero je Srbsko 
geografsko društvo odlikovalo GDS ob nje-
govi petdesetletnici. Več o tem oklikova-
nju g l e j na 1. strani te števi lke. 

Predsednik Geografskega društva Hrvatske 
univ. prof. dr. Mladen Friganovič je v 
svo jem pozdravnem govoru ovrednoti l 
slovensko geogra f i j o in med drugim dejal: 
"Slovenski geogra f i niso preučeval i samo 
svojo ož jo domovino in š i r i l i zeml jepisno 
znastveno, strokovno in pedagoško mise l 
o nje j , temveč so dajali pobude po ce l i 
Jugoslavi j i in zunaj n je " . 

Predsednik Geografskega društva Bosne in 
Hercegovine doc. dr. Ibrahim Bušatlija je 
med pozdravom povabil udeležence k ude-
ležbi na IX. zveznem geografskem kongre-
su jeseni 1972 v BiH. 

Nadalje je kongres v imenu društva pedo-
logov pozdravi l ing. Suš in. 

Za pozdravi sta nastopila kot slavnostna 
govornika soustanovitelja GDS prof. dr. 
Valter Bohinec in prof. dr. Roman Sav-
nik. P r v i je govor i l predvsem o predhod-
nikih slovenske geogra f i j e , o razmerah 

po ustanovitvi slovenske univerze in o 
letu 1922, ko je skupina "akademikov" — 
študentov geogra f i j e - 4. marca 1922 na 
ustanovnem občnem zboru osnovala Geo-
grafsko društvo. Drugi govornik s» jt- za-
drževal predvsem na prikazu osebnosti, ki 
so vodile društvo v naslednjih letih in le-
ta 1925 začela izdajati Geografski vestnik. 
Sledil je najdal jš i in osrednji re ferat — 
akad. dr. Svetozarja l leš ica, ki je v sko-
r a j enotirnem govoru or isa l r a zvo j dru-
štva v luči razvo ja slovenske geogra f i j e 
vse do najnovejšega časa. P r i razmahu 
znanstvene geogra f i j e v povojnem času je 
i z loč i l dve dobi, prvo do 19G0-62 in dru-
go, ki še tra ja. Ker bo celotni tekst vseh 
treh imenovanih govornikov prinesel Ge-
ografski vestnik 1972, tu govore le omen-
jamo. 

Sledila so odlikovanja. K besedi se je pr i -
jav i l predsednik prosvetno-kulturnega zbo-
ra tov. Mi loš Pol janšek, ki je kratko or i -
sal zasluge našega društva in slovenske 
geogra f i j e ter i z roč i l odlikovanje reda za-
sluge za narod, ki ga je društvu podelil 
predsednik federativne republike Jugosla-
v i je Josip Broz Ti to . Več o odlikovanju 
in o zahvalnih besedah predsednika GDS 
g le j na 1. strani te r ev i j e . 

Nato je sledi l akt podelitve listin novim 
častnim članom GDS ter "pohval". Sklepe 
društevnih organov je utemelj i l predsed-
nik GDS in med drugim dejal; 

"Uspeli GDS v petdesetih letih obstoja, ki 
smo jih danes na proslavi or isa l i , so 
plod in skupek požrtvovalnega dela cele 
vrste geografov iz številnih generac i j . Če 
je naše društvo danes dobilo priznanje za 
uspešno delovanje na področju slovenske 
kulture, potem je to društvo dolžno spo-
mniti se vseli, ki so k temu uspehu pri-
pomogli . Imena mnogih od njih smo da-
nes že s l išal i iz re feratov slavnostnih go-
vornikov. Krog zaslužnih pa je seveda 
mnogo več j i in sestav l ja jo ga vsi , ki so 
delovali ali še delujejo na področju geo-
gra f i j e na raznih sektorj ih in v raznih 
kraj ih. Izmed njih se je bilo treba odlo-
čiti za redke, ki j im moremo danes iz-
roči t i javno priznanje za zasluge za dru-
štveno delo, za zasluge za znanstveno in 
za pedagoško geogra f i j o . 

Obstoječa pravi la so omogočala upravne-
mu odboru GDS, ki mora izdelati predlo-



ge za občni zbor, izvol i tve le v naziv ča-
stnega predsednika (dosle j akad. dr. An-
ton Melik in akad. dr. Svetozar Hešič ) in 
častnega člana (doslej prof . dr. Ferdo 
Seidl, dr. Valter Bohinec; na občnem zbo-
ru na Ravnah na Koroškem smo izbra l i 
med častne člane tudi prof . dr. Romana 
Savnika, ki mu moremo šele danes pode-
liti l istino). Po predlogu programske ko-
mis i je za 50. letnico GDS z dne 8. 12. 
1971, ki ga je spre j e l in r a z š i r i l upravni 
odbor GDS na se j i 17.1. 1972 ter tudi ple-
narni sestanek 27. III. 1972, je redni letni 
občni zbor GDS, ki je bi l tik pred pros la-
vo, izvol i l med Častne člane naslednje ge-
ografe, pr i čemer se je oz i ra l predvsem 
na zasluge pri ustanovitvi GDS: 

prof. dr. Rado Bednarik iz Gor ice , 
znan. svetnik SAZU prof. dr. Pav le Blaznik 
prof. Silvo Kranjec , 
prof. Pave l Kunaver, 
prof. Franc Planina, 
akademik univ. prof. dr. Ivan Rakovec, 
prof. dr. Roman Savnik 
( real izaci ja sklepa občnega zbora 
GDS "13. september 1969 na 
Ravnah"). 

Akademik prof. dr. Svetozar I leš ič , ki je 
od leta 1925 dalje spreml ja l in v znatni 
mer i tudi vodil delo našega društva, je 
podal kratko obrazloži tev zaslug za vsake-
ga novega častnega člana posebej. 

Nato je predsednik GDS obraz lož i l sklep o 
podelitvi pohval: "Upravni odbor je na svo-
j i se j i 17.1.1972 sklenil na proslav i petde-
setletnice podeliti kot znak javne zahvale 
za zasluge za društveno delo in za geogra-
f i jo vobče devetindvajsetim geografom. 
Vsakdo od njih bi zasluži l individualno ute-
mel j i tev zaslug, ki so. nas privedle do te-
ga, da mu s posebno listino izrekamo jav-
no pohvalo. Najštev i lne jš i med nj imi so 
dolgo vrsto let nesebično delovali kot čla-
ni društvenih organov, nekateri bol j , drugi 
manj vidno, zakaj tudi naše društveno de-
lovanje sloni, kot pri drugih društvih, na 
kopici komaj opaznih, toda vztrajnih sode-
lavcev, ki nosi jo naziv upravnika ali ured-
nika rev i j e , blagajnika, gospodarja, tajni-
ka in pod. Med pohvaljenci so vs i naši 
društveni predsedniki, dolgoletni odborni-
ki, vodje društvenih podružnic odn. akti-
vov, vidni znanstveniki in dobri pedagogi, 
vodje geografskih krožkov na šolah itd.Žal 
nam skopo odmerjeni čas dopušča vsem. 

ki jih bomo zdaj zaprosi l i , da spre jme jo 
listino, i z r e č i le globoko zahvalo in pr i -
znanje za opravl jeno delo za društvo in 
slovenski geografski kolektiv na S loven-
skem" . 

Pohvalo so pre je l i : 

doc. dr. Borut Belec, univ.,prof. dr. I-
van Gams, znan. sodel. dr. ITranc Habe, 
prof. Zvone Hočevar, univ. prof . dr .V la-
dimir Klemenčič , prof. Zvezdana Knez-
Šterbenci prof . Emi l Kolenik, dr. 
V ladimir Kokole, hab. univ. prof . , prof. 
Dušan Kompare, prof. Bogomir Kovač, 
strok, sodel. Jelka Kunaver, znan.svet-
nik SAZU prof . dr. Avguštin Lah, doc. 
dr. V ladimir Leban, univ. prof. dr. Vin-
cenc Malovrh, prof. Cita Mar je t i č , doc. 
dr. Jakob Medved, v. strok, sodel. Mi-
lan Natek, prof . Tone Oblak, prof. 
Stanko Po la jnar , prof. Slava Rakovec, 
doc. dr. Darko Radinja, prof . Mara Ra-
dinja, prof . dr. Anton Sore, v. bibli-
otekarka Tatjana Ši f rer , . v. znan. 
sod. dr. Milan Š i f r e r , prof . Hinko Ur -
šič, univ. prof . dr. Igor V r i š e r , prof . 
dr. Mav r i c i j Zgonik, doc. dr. Marjan 
Žagar . 

Posebno nagrado je pre je la tudi dolgoletna 
pomočnica tov. Micka Lindičeva za vestno 
delo pr i društvenih poslih. 

P o proslav i v Križankah je doc. dr. Mirko 
Pak odprl v Zeml jepisnem muzeju Inštitu-
ta za geogra f i j o univerze razstavo dokumen 
tov GDS in geografskih objav. 

Rastavl jeni so bi l i : 

dokumenti o delovanju društva, začenši 
s plakatom, ki vabi "akademike" na u-
stanovni občin zbor 4. III. 1922, 

- fo togra f i j e z eskurz i j in zveznih t e r r e -
publiških geografskih zborovanj, 

- zeml jev id i s kra j i geografskih zborovanj 
s kra j i , s kater imi imamo zamenjavo z 
glasi lom GDS - Geografskim vestnikom, 

- seznam odbornikov od 1. 1922 dalje, 

- objave slovenskih geografov v jugoslo-
vanskem in v tujem slovstvu, 

- časopisni i z rezk i kot dokumenti zboro-
vanj, geografskih publikacij itd. 

Ob 1530 h se je začel v Viteški dvorani 
seminar o geografskih aspektih varstva 
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okolja. Govor i l i so: 

- akad. dr. Svetozar IlešiS, Uvodni govor, 
- prof. dr. Ivan Gams, Ekosistemska ob-

nova in vprašanje onesnaženja z eme l j -
ske atmosfere , 

- met. prof. Bojan Paradiž , Onesnaženje 
zraka v Slovenij i , 

- dr. Marjan Re j i c , Onesnaženje voda v 
Slovenij i . 

Nj ihovi r e f e ra t i bodo več ide l objavl jeni v 
te j števi lki GO. 

Po seminarju je prof. Milan Vreča preda-
val o sodobnih principih geografskega po-
uka. 

Predsednik prosvetno-kulturnega zbora 
skupščine SRS tov. Mi loš Pol janšek je ob 
18 30 h pr i red i l v prostorih Ljudske skup-

ščine v Ljubl jani spre jem v čast udeležen-
cev proslave petdesetletnice. Udelež i lo se 
ga je okoli 80 geografov , med gosti pa tu-
di predsednik univerzitetnega sveta prof. 
Slavo Kobe. Sprejem je potekal v duhu i z -
menjave miš l j en j in dogovorov o bodočem 
delu. 

Da je proslava petdesetletnice lahko dobila 
tako svečano obe lež je , so s finančno podpo-
ro omogoči l i Izvršni svet Skupščine SRS ter 
Republiški sekretar iat za prosveto in kultu-
ro. Obema ustanovama, podpredsednici IS 
dr. Aleksandri Kornhauser jev i , predsedni-
ku Kulturno prosvetnega zbora Skupščine 
tov. Milošu Poljanšku, vsem gostom ter 
udeležencem - geografom se za njihov pr i -
spevek k proslavl janju 50 - letnice ustano-
vitve društva pr isrčno zahval jujemo. 

VISOKO PR IZNANJE F INŽGARJEVEMU DELU 

V torek, dne 13.6. 1972 je dr. Avguštin 
Lah, znanstveni svetnik in upravnik Znan-
stvene pisarne SAZU i z roč i l V ILKU FIN-
ŽGARJU "Red dela z zlatim vencem" , s 
katerim ga je predsednik SFRJ Josip Broz -
Ti to odlikoval ob njegovi šestdesetletnici 
in ob št ir ideset letnici njegovega dela na 
kartografskem področju. 

Tudi ob te j pri ložnosti je bila ponovno po-
udarjena F inžgar jeva neminlj iva zasluga 
za r a z vo j slovenske geografske kartograf i -
je in fo togra f i j e . (Več o tem gl. tudi v 
članku: D. Meze : Vi lko Finžgar - šestde-
setletnik, GO, XVII , št. 3-4, str. 37-38). 
Vsakdo, ki spreml ja ra zvo j slovenske ge-
ogra f i j e v nekaj zadnjih desetletj ih, ne mo-

re mimo osnovnega spoznanja, da nam je 
prav F inžgar j evo delo na kartografskem in 
fotografskem področju odprlo nove širine 
in globine v vsebini naših nasel i j obmo-
č i j in pokrajin. Skoraj ni geografske pu-
bl ikaci je , ki so v zadnjih štirih desetlet-
jih izš le na Slovenskem, da ne bi bila o -
premljena z i zv i rn imi , vsebinsko vseskoz i 
bogatimi in preglednimi F inžgar j ev imi kar-
tografskimi -ponazorili al i z n jegov imi fo -
tografskimi posnetki. 

Čestitkam, ki jih pre jema odlikovanec, se 
pr idružujemo tudi geogra f i z že l jo , da bi 
mogel v zdravju in zadovoljstvu še vrsto 
let plodno uresničevati svoje delovne na* 
črte ! 

OB P E T D E S E T L E T N I C I GEOGRAFSKEGA DRUŠTVA SLOVENIJE 

(Radi jski razgovor dipl. geografa Gojka 
B e r v a r j a s prof. Svetozarom I l e š i -
č e m dne 18. aprila 1972) 

Vprašanje: 21. aprila letos slavi Geograf-
sko društvo Slovenije svojo petdestletnico. 
S kakšnim namenom je bilo ustanovljeno? 

Odgovor: Poskusi, da bi se slovenski zem-
l j ep isc i organizaci jsko združi l i , so se po-
jav i l i že pred prvo svetovno vojno v okvi-
ru "Slovenske mat ice " , ki je že do takrat 
izdajala s e r i j o domoznanskih knjig o slo-
venskih deželah z naslovom "Slovenska 
z eml j a " , pr ipravl ja la pa je tudi " Z e m l j e -

vid slovenskega o z eml j a " . Tako naj bi se 
že leta 1910 " z eml j ev idn i " in "kra jep isn i " 
odsek "Slovenske matice združi la" v eno-
tni " zeml j ep isn i odsek", ki naj bi ime l po 
besedah takratnega društvenega predsedni-
ka "podobno vlogo kot razna geografska 
društva drugod". 

Toda pravi pogoji za izvedbo takega po-
skusa so dozore l i šele po prv i svetovni 
vojni, ko je bila ustanovljena ljubljanska 
univerza (1919) in na n je j Geografski in-
štitut (1920). Ker Slovenci do takrat sko-
ra j še nismo poznali znanstvene geogra f i -
je v smislu tedanjega časa, je mora l ce-
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lo mesto prvega pro fesor ja geogra f i j e na 
mladi univerzi zasest i dalmatinski Hrvat 
prof-. Artur Gavazzi . Le - ta je s icer z vne-
mo organiz iral novi inštitut in katedro, s 
slovensko zeml jo in njenim ž iv l j en jem pa 
je bil premalo povezan. Zato je razuml j i -
vo, da je izšla pobuda za ustanovitev Ge-
ografskega društva leta 1922 iz vrs t ta-
kratnih mladih geografov, ki so že študi-
rali ali vsa j dokončavali svo j študij v L ju -
bljani. Med temi ustanovitelj i društva je 
precej znanih imen, deloma še živih in ak-
tivnih (dr. Valter Bohinc, dr. Roman Sav-
nik, France Planina, dr. Rado Bednarik), 
deloma na žalost že pokojnih (dr. Ivo Ru-
bič, prof. Franjo Baš). 

Vprašanje: Jubilej pomeni hkrati tudi 50 
let organiziranega delovanja slovenskih ge-
ografov. S kakšnimi dosežki se lahko po-
hvali slovenska geogra f i ja? 

Odgovor: Na to vprašanje odgovorit i v krat-
kih besedah ni naj laže, sa j gre za petdeset-
letno dobo, ki je prinašala ne samo mnogo 
splošnih družbenih sprememb ter sprememb 
v materialnih možnostih za strokovno delo, 
temveč tudi v organizaci jskih oblikah tega 
dela. Vsekakor se je pr ičela slovenska ge-
ograf i ja pospešeno uvel javl jat i v smer i , ki 
naj bi ustrezala razvojni ravni te stroke dru-
god po svetu, po letu 1928, ko je p revze l ka-
tedro geogra f i j e na univerzi , predsedstvo 
Geografskega društva in uredništvo "Geo -
grafskega vestnika" pokojni prof.Anton Me-
lik, ki se je te vodstvene vloge loti l poln 
mladostne vneme in živahnih pobud. Č e -
prav so ostali materialni in personalni po-
goji za delo še dolgo nad vse skromni, se 
je geograf i ja le čedalje bol j uvel javl jala 
ne več samo kot šolska ali informativno-
deskriptivna stroka, temveč tudi kot raz -
iskujoča in razglabl jujoča znanost o pro-
storsko-pokrajinski stvarnosti. Že takrat 
se je tudi aktivno lotila aktualnih družbe-
nogospodarskih problemov slovenske zem-
l je in njenega človeka, ki so se pr iče l i 
priostrevati v času, ko so se pr iprav l ja l i 
viharj i , ki so se nato v drugi svetovni vo j -
ni in narodnoosvobodilni borbi zgrni l i čez 
to zeml jo . Tem več je možnosti za svo j 
razmah je po štir i letnem popolnem okupa-
cijskem molku dobila slovenska geogra f i -
ja po osvoboditvi. Razš ir i la se je organi-
zacijsko, s tem da sta bila ustanovljena 
Inštitut za geogra f i j o pr i Slovenski akade-
mij i znanosti in umetnosti ter Zeml j ep i s -
ni muzej, da je bil nekaj pozneje močno 

razš i r j en in izpopolnjen Oddelek za geo-
g ra f i j o na F i lozo fsk i fakulteti, poleg nje-
ga pa leta 1961 ustanovljen novi Inštitut 
za geogra f i j o kot samostojna inštitucija 
pr i Univerz i , ki naj bi postal sred išče vse 
slovenske geografske raziskovalne dejavno-
sti. Vse to je omogočalo mnogo bol je or-
ganizirano in vsestransko poglobljeno de-
lo tudi mla j š im kadrom, ki so zrast l i že 
iz povojnih študentskih generac i j . Omogo-
či lo pa je tudi, da se je geogra f i ja v Slo-
veni j i kljub predsodkom proti n je j , ki i z -
v i ra j o iz zastarelega pojmovanja njenega 
značaja in nalog, uspešno uvel javi la v 
znanosti, razmeroma uspešno tudi v šol i 
ter še posebno v aplikativni smer i (v pro-
storskem planiranju in sorodnih smereh) 
v smislu, kakor se je vse bo l j uve l jav l ja-
la tudi drugod po svetu. Pr idobi la si je 
dokajšen ugled tudi v jugoslovanskem me-
ri lu, sa j je mars ikatero pobudo prenesla 
na zvezna geografska zborovanja, po mar -
sikaterih svojih rezultatih pa je postala 
znana tudi v mednarodnem geografskem 
svetu. 

Vprašanje: Danes se delo slovenske geo-
gra f i j e opravl ja v vrs t i geografskih insti-
tucij: razen na Oddelku za geogra f i j o F i -
lozofske fakultete v dveh inštitutih, od ka-
terih je eden v okviru Univerze , drugi pr i 
Akademi j i znanosti in umetnosti. Zato je 
tak razmah spremeni l naloge Geografske-
ga društva? 

Odgovor: Delna organizaci jska razdrob l j e -
nost geografskega dela na več inštitucij 
je od Geografskega društva kot enotne 
družbene organizaci je slovenskih geogra-
fov še bo l j kot dosle j zahtevala, da posku-
ša postati vskla jevalec dela ne samo med 
raz l ičn imi organizac i jsk imi enotami, tem-
več še posebno med raz l ičn imi smermi 
geografskega dela: znanstveno raz iskoval -
no, pedagoško-vzgojno in praktično aplika-
tivno. To je z več j im ali manjšim uspe-
hom društvo skušalo doseči s tem, da je 
v svo jem okviru organiz i ra lo Odsek za 
znanstveno delo in Odsek za geografski 
pouk, ki naj bi dajala pobudo za usmer-
janje in vskla jevanje , da je začelo poleg 
svoje znanstvene r ev i j e "Geogra fsk i vest-
nik" izdajati še "Geogra fsk i obzornik", ča-
sopis za geografsko vzgo jo in izobrazbo 
ter da je pr i red i lo vrsto zborovanj ali r e -
gionlanih seminar jev slovenskih geografov , 
od prvega leta 1952 v Kamniku do dosle j 
zadnjega leta 1969 na Ravnah na Koroškem, 
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na katerih so bil i na dnevnem redu razen 
regionalnih problemov pokrajine, k jer smo 
se zbral i , tudi splošni problemi našega 
znanstvenega, pedagoškega in aplikativne-
ga dela. 

Vprašanje: Kakšen vpliv ima društvo na pe-
dagoške pr i j eme pr i poučevanju geogra f i j e? 

Odgovor: Geografsko društvo se vsa j že 
dvajset let na vso moč bor i za to, da bi 
geogra f i ja v šoli vsa j obdržala, če že ne 
okrepila svo j položaj . Hkrati pa se trudi, 
da bi k utemeljenosti teh prizadevanj pripo-
mogla s tem, da bi pouk geogra f i j e v šo-
l i čim bol j opustil stare deskriptivne in 
zgo l j obteževanju spomina služeče metode 
in da bi čim bol j služi l razumevanju kom-
pleksne povezanosti pojavov v prostoru in 
razmiš l janju o ustrezni problematiki, še 
posebno tudi problematiki ž iv l jenskega oko-
l ja. Zato skuša biti Odsek za geografski 
pouk čim aktivnejši v oblikovanju umskih 
in tehničnih pedagoških pr i j emov ter pr i-
spevati k metodični izobrazbi in strokovne-
mu izpopolnjevanju učitel jev geogra f i j e s 
števi lnimi seminar j i , ki jih organiz ira sam 
al i na pobudo ustreznih šolskih forumov. 

Vprašanje: Petdesetletnica nekega društva 
je visok jubilej . Kakšne prireditve name-
ravate organiz irat i ob te j obletnici? 

Odgovor: Petdesetletnica društva je za mla-
di razvo j slovenske geogra f i j e vsekakor že 
lep jubilej , če pomisl imo, da ni dolgo 

(1960), kar je tak jubilej praznovalo po na-
stanku mnogo imenitnejše Srbsko geograf -
sko društvo, ki ga je ustanovil še Jovan 
Cvi j i č in da v teh letih praznujejo še v i -
šje jubileje, tja do stoletnice, samo redka 
geografska društva pri starih in velikih na-
rodih z močno tradic i jo (britansko, fran-

cosko, rusko oz. sovjetsko) . Jubilej bomo 
razen z osrednjo proslavo, ki bo 21.apr i -
la v Ljubl jani, pros lav i l i še z drugimi pr i 
red i tvemi : istega dne popoldne bo majhen 
posvet, o geografskih aspektih varstva oko-
l ja ter odprta razstava o zgodovini dru-
štva in slovenske geogra f i j e sploh v Zem-
l jepisnem muzeju Sloveni je. Že januarja 
smo imel i v Ljubl jani v okviru jubilejne-
ga leta skupaj s s lavist i odprto posvetova-
nje o načelih rabe in pisave krajevnih i -
men, oktobra pa bodo mar iborski geogra-
f i organiz i ra l i s impoz i j o geografskih pro-
blemih severovzhodne Slovenije, P r edv i -
den je tudi s impoz i j ob desetletnici usta-
novitve Inštituta za geogra f i j o Univerze v 
Ljubljani in spominska svečanost pr i r o j -
stni hiši Blaža Kocena v Ponikvi. 

Vprašanje: In kakšna bo nadaljnja vsebin-
ska opredel itev Geografskega društva? 

Odgovor: Mis l im, da je že iz dosedanjih 
odgovorov razvidno, kakšno pot si skuša 
Geografsko društvo Slovenije začrtat i v 
prihodnje. Že l e lo bi ostati na jš i rš i druž-
beni organ slovenskih geografov ter kot 
tak iniciativno vsklajevat i delo slovenskih 
geografov v znanstveno-raziskovalni sme-
r i , ki ostane samo po sebi seveda organi-
zirano v znanstvenih inštitucijah in kot e -
nota vključeno v sistem raziskovalne skup 
nosti Sloveni je. V pedagoški dejavnosti na 
merava še naprej v čim tesnejši povezavi 
s šolskimi organizac i jsk imi forumi in iz -
obraževalnimi skupnostmi bdeti nad usodo 
in značajem geografskega pouka, v aplika-
tivni smer i pa težit i za tem, da bi bila 
uporaba rezultatov geografskih proučevanj 
čim tehtnejša in čim bo l j vsklajena ter ne 
prepuščena samo naključju ali osebni pr i -
zadevnosti posameznih geogra fov . 
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